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       Protokół Nr XXX/09 
 

XXX sesji Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego, która odbyła się w dniu 
28.09.2009r., w Świętokrzyskim Urzędzie Wojewódzkim w Kielcach, 
w godz. od 11.00 do 14.30. 
 
Obradom przewodniczył pan Tadeusz Kowalczyk- przewodniczący Sejmiku. 
  
Sesja odbyła się według następującego porządku obrad: 

1. Otwarcie  XXX sesji  Sejmiku Województwa  Świętokrzyskiego. 
2. Stwierdzenie kworum. 
3. Wybór sekretarzy obrad. 
4. Przyjęcie porządku obrad. 

4a.  Gratulacje i podziękowania dla pani Barbary śyły z Pielaszowa 
(gmina Wilczyce) wykonawczyni wieńca doŜynkowego, który zajął 
I miejsce w Konkursie na „Najładniejszy wieniec doŜynkowy o nagrodę 
prezydenta Polski”. 
4b. Wręczenie nagród w Konkursie „Gruntow(n)y wybór na najlepszy 
teren inwestycyjny województwa Świętokrzyskiego w 2009r., którego 
organizatorem jest Urząd Marszałkowski Województwa Świętokrzyskiego 
i Specjalna Strefa Ekonomiczna „Starachowice”. 

5. Przyjęcie protokołu XXIX sesji Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego. 
6. Zgłoszenie interpelacji. 
7. Informacja    Marszałka  Województwa  z  działalności  Zarządu  

Województwa Świętokrzyskiego  w okresie pomiędzy sesjami. 
8. Informacja  Przewodniczącego   i   Wiceprzewodniczących Sejmiku 

o działaniach podejmowanych  w okresie pomiędzy sesjami. 
9. Informacja o przebiegu wykonania budŜetu województwa za I półrocze 

2009 r.  
a) wystąpienie Marszałka Województwa   
b) stanowisko Komisji BudŜetu i Finansów  
c) dyskusja 
d) przyjęcie informacji 

10. Rozpatrzenie projektów uchwał w sprawie  zmian  w  budŜecie  
województwa na 2009r. 

a) wystąpienie Marszałka Województwa 
b) stanowisko Komisji BudŜetu i Finansów 
c) dyskusja  
d) głosowanie uchwał 

11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaliczenia do kategorii dróg 
wojewódzkich odcinka drogi gminnej OŜarów – Bałtówka 
(dotychczasowej drogi krajowej Nr 74) na terenie Miasta i Gminy 
OŜarów.   
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a) wystąpienie Wicemarszałka Województwa 
b) stanowisko Komisji Strategii Rozwoju, Promocji i Współpracy z Zagranicą 
c) dyskusja  
d) głosowanie uchwały 

12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XX/284/01 
Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego z dnia 26 marca 2001 roku 
w części dotyczącej nowego przebiegu dróg wojewódzkich Nr 728 oraz Nr 
762 na terenie Miasta i Gminy Małogoszcz. 

a) wystąpienie Wicemarszałka Województwa 
b) stanowisko Komisji Strategii Rozwoju, Promocji i Współpracy z Zagranicą 
c) dyskusja  
d) głosowanie uchwały 

13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na przejęcie 
przez Województwo Świętokrzyskie, w drodze darowizny, od Gminy 
Mirzec nieruchomości gruntowej, połoŜonej w obrębie Tychów Stary 
w ciągu drogi wojewódzkiej Nr 744. 

a) wystąpienie Wicemarszałka Województwa 
b) stanowisko Komisji Strategii Rozwoju, Promocji i Współpracy z Zagranicą 
c) stanowisko Komisji BudŜetu i Finansów 
d) dyskusja  
e) głosowanie uchwały 

14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie powierzenia zadań z zakresu 
prowadzenia wspólnego przedstawicielstwa Województw: Lubelskiego, 
Podkarpackiego, Podlaskiego, Świętokrzyskiego, Warmińsko- 
Mazurskiego pod nazwą Dom Polski Wschodniej w Brukseli. 

a) wystąpienie Marszałka Województwa 
b) stanowisko Komisji Strategii Rozwoju, Promocji i Współpracy z Zagranicą 
c) dyskusja  
d) głosowanie uchwały 

15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uzgodnienia projektu uchwały 
Sejmiku Województwa Łódzkiego w sprawie podziału województwa 
łódzkiego na obwody łowieckie.  

a) wystąpienie Marka Gosa - Członka Zarządu Województwa 
b) stanowisko Komisji Rolnictwa, Gospodarki Wodnej i Ochrony Środowiska 
c) dyskusja  
d) głosowanie uchwały  

      16. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia Samorządu     
   Województwa   Świętokrzyskiego   do    realizacji  przez Regionalną 
  Organizację Turystyczną Województwa Świętokrzyskiego projektu pn. 
  ,,Wykreowanie  i   promocja   markowych  produktów turystycznych 
  Województwa Świętokrzyskiego oraz ich kompleksowe oznakowanie” 
  realizowanego w latach 2009-2012. 

a) wystąpienia Członka Zarządu- Lecha Janiszewskiego 
b) stanowisko Komisji Strategii Rozwoju, Promocji i Współpracy z Zagranicą 
c) dyskusja 
d) głosowanie uchwały 
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17. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały  Nr 
XXIV/422/09 Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego z dnia 23 marca 2009r. 
w sprawie określenia zadań Samorządu Województwa Świętokrzyskiego, które 
mogą być dofinansowane w 2009r. ze środków Państwowego Funduszu 
Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych. 

a) wystąpienie Członka Zarządu - Marka Gosa 
b) stanowisko Komisji Zdrowia, Polityki Społecznej i Spraw Rodziny 
c) dyskusja 
d) głosowanie uchwały 

18. Raport z realizacji „Programu Ochrony Środowiska dla Województwa 
Świętokrzyskiego” wraz ze „Sprawozdaniem z realizacji planu gospodarki 
odpadami”. 

a) wystąpienie Marka Gosa - Członka Zarządu Województwa 
b) stanowisko Komisji Rolnictwa, Gospodarki Wodnej i Ochrony Środowisk 
c) dyskusja  
d) przyjęcie dokumentów 

19. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia przez Województwo 
Świętokrzyskie pomocy rzeczowej w postaci interaktywnego zestawu 
multimedialnego jednostkom samorządu terytorialnego województwa 
świętokrzyskiego w ramach  „Świętokrzyskiego Programu Wspierania Rozwoju 
Edukacji na Obszarach Wiejskich”. 

a) wystąpienie Członka Zarządu- Lecha Janiszewskiego 
b) stanowisko Komisji Edukacji, Kultury, Sportu i Turystyki 
c) dyskusja 
d) głosowanie uchwały 

20. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustanowienia Nagrody 
Świętokrzyski Racjonalizator. 

a) wystąpienie Członka Zarządu - Lecha Janiszewskiego 
b) stanowisko Komisji Strategii Rozwoju, Promocji i Współpracy z Zagranicą  
c) dyskusja 
d) głosowanie uchwały 

21. Sprawy róŜne. 
22.Zamknięcie   obrad  XXX  sesji Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego. 
 
 

Przebieg sesji. 
Ad 1. 
 
Przewodniczący obrad otworzył obrady XXX sesji Sejmiku Województwa 
Świętokrzyskiego. Powitał radnych i zaproszonych gości zgodnie z załączonymi 
listami obecności (zał. nr: 1, 2, 3, 4, 5, 6).  
 
 
 
 



4 
 

 

Ad 2. 
 
Przewodniczący obrad stwierdził, iŜ w sesji uczestniczy 24 radnych, tym 
samym obrady są prawomocne.  
 
Ad 3. 
 
Na sekretarzy obrad Sejmik wybrał radnych: Jarosława Przygodzkiego oraz 
Janusza Skibińskiego. 
 
Ad 4. 
 
Radni otrzymali porządek obrad sesji (załącznik nr 7). 
 
Przewodniczący obrad zaproponował rozszerzenie porządku obrad sesji 
o wniosek dotyczący gratulacji dla pani Barbary śyły z Pielaszowa (gmina 
Wilczyce) wykonawczyni wieńca doŜynkowego, który zajął I miejsce 
w Konkursie na „Najładniejszy wieniec doŜynkowy o nagrodę prezydenta 
Polski”. 

Następnie za zgodą przewodniczącego obrad głos zabrał Marszałek 
Województwa Świętokrzyskiego, który zaproponował rozszerzenie porządku 
obrad o wnioski dotyczące: 

1.Wręczenia nagród w Konkursie „Gruntow(n)y wybór na najlepszy teren 
inwestycyjny województwa Świętokrzyskiego w 2009r., którego organizatorem 
jest Urząd Marszałkowski Województwa Świętokrzyskiego 
i Specjalna Strefa Ekonomiczna „Starachowice”. 

2.Rozpatrzenia projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XXII/382/08 
Sejmiku Województwa z dnia 29 grudnia 2008r. w sprawie uchwalenia budŜetu 
województwa na 2009r.  oraz projektów uchwał w sprawie zmian w budŜecie 
województwa na 2009r. (2 projekty przekazane w terminie wcześniejszym – 9 
projektów rozdanych  przed sesją). 

3.Rozpatrzenia projektu uchwały w sprawie udzielenia przez Województwo 
Świętokrzyskie pomocy rzeczowej w postaci interaktywnego zestawu 
multimedialnego jednostkom samorządu terytorialnego województwa 
świętokrzyskiego w ramach  „Świętokrzyskiego Programu Wspierania Rozwoju 
Edukacji na Obszarach Wiejskich”. 

4.Rozpatrzenia projektu uchwały w sprawie ustanowienia Nagrody 
Świętokrzyski Racjonalizator. 
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Przewodniczący obrad zaproponował realizację ww. wniosków w następującej 
kolejności: 

- w punkcie 4a.- wniosek dotyczący gratulacji laureatce Konkursu na 
„Najładniejszy wieniec doŜynkowy o nagrodę prezydenta Polski”, 

- w punkcie 4b.- wniosek dotyczący wręczenia nagród w konkursie 
,,Gruntow(n)y wybór…”, 

- w punkcie 10.- wniosek dotyczący rozpatrzenia projektów uchwał w sprawie 
zmian w budŜecie,  

- w punkcie 19.- rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia przez 
Województwo Świętokrzyskie pomocy rzeczowej w postaci interaktywnego 
zestawu multimedialnego jednostkom samorządu terytorialnego województwa 
świętokrzyskiego w ramach  „Świętokrzyskiego Programu Wspierania Rozwoju 
Edukacji na Obszarach Wiejskich”, 

- w punkcie 20.- rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustanowienia 
Nagrody Świętokrzyski Racjonalizator. 

Przewodniczący obrad poddał pod głosowanie porządek obrad wraz 
z zaproponowanymi zmianami. Następnie oznajmił, iŜ ww. porządek został 
przyjęty przez Sejmik jednogłośnie.  

Z uwagi na, mającą się odbyć o godz. 14.00, konferencję poświęconą 
regionalnej polityce audiowizualnej oraz planom powołania Świętokrzyskiego 
Regionalnego Funduszu Filmowego,  przewodniczący obrad zaapelował do 
radnych o sprawny przebieg posiedzenia. 

Ad 4a. 
 
W punkcie tym przewodniczący obrad odczytał okolicznościowy list 
skierowany do Pani Barbary śyły (treść listu stanowi załącznik nr 8). 

 Za zgodą przewodniczącego obrad głos zabrał wójt gminy Wilczyce pan 
Adam Bodura, który podkreślił wyj ątkowe cechy Pani Barbary śyły (tj. 
skromność oraz wytrwałość) dzięki którym moŜliwy był sukces. Stwierdził, 
Ŝe wielkim zaszczytem było reprezentowanie województwa świętokrzyskiego 
na DoŜynkach Prezydenckich w Spale. Zaznaczył ponadto, iŜ jest to promocja 
gminy Wilczyce oraz całego regionu. Następnie podziękował za bardzo dobrą 
obsługę techniczną zapewnioną przez Urząd Marszałkowski. 
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W dalszej kolejności głos zabrał radny Wojciech Borzęcki, który złoŜył 
serdeczne gratulacje pani Barbarze śyle. W opinii radnego wartym podkreślenia 
jest fakt, iŜ rośliny, uŜyte do wykonania wieńca doŜynkowego, zostały zebrane 
kilka miesięcy wcześniej, a następnie poddane procesowi suszenia 
w odpowiednich warunkach. Zdaniem radnego świadczy to o wielkim 
zaangaŜowaniu i pasji. Zwycięstwo pani Barbary śyły uwieńczyło zatem trud 
wielomiesięcznej pracy. Kończąc, jeszcze raz wyraził słowa ogromnego uznania 
i podziękowania laureatce konkursu na ,,Najładniejszy wieniec doŜynkowy 
o nagrodę prezydenta Polski”. Fakt ten, według radnego, przyczyni się do 
promocji powiatu sandomierskiego oraz całego regionu. 

Przewodniczący obrad, w imieniu Samorządu Województwa 
Świętokrzyskiego, złoŜył gratulacje oraz podziękowania zwycięŜczyni konkursu 
oraz osobom, które ją wspierały.  

Ad 4b. 
 
W punkcie tym głos zabrał Marszałek Województwa Świętokrzyskiego, który 
przybliŜył zasady konkursu ,,Gruntow(n)y wybór 2009” (załącznik nr 9). 
Poinformował, Ŝe celem ww. konkursu była weryfikacja oraz wyłonienie 
terenów inwestycyjnych spełniających określone kryteria oraz promocja działań 
proinwestycyjnych podejmowanych przez właścicieli nieruchomości.  

Następnie Marszałek Województwa Świętokrzyskiego poprosił 
przewodniczącego Sejmiku Tadeusza Kowalczyka oraz prezesa SSE 
Starachowice Cezarego Tkaczyka o wręczenie nagród w ww. konkursie. 

W kategorii I- tereny Skarbu Państwa i jednostek samorządu terytorialnego- 
nagrodę odebrał prezydent SkarŜyska- Kamiennej Roman Wojcieszek.  

W kategorii II- tereny prywatne- nagrodę zdobył teren w Kielcach, 
ul. Transportowców 15. Wspomniane wyróŜnienie odebrała pani Monika 
Kopeć. 

Dodatkowe informacje na temat konkursu zawiera załącznik nr 9 a.       . 

Następnie głos zabrał prezes SSE Cezary Tkaczyk, który wyraził zadowolenie, 
iŜ po okresie dyskusji na temat trudnej sytuacji w rolnictwie, nastał czas 
akcentowania inwestycji. Według niego jest to dowód na moŜliwość 
współistnienia obu branŜ. 

Pogratulował laureatom zwycięstwa w pierwszej edycji konkursu ,,Gruntow(n)y 
wybór…”. Podkreślił, i Ŝ- spośród kilkunastu zgłoszeń- komisja konkursowa 
wyłoniła dwóch zwycięzców, spełniających wszystkie kryteria. Zakomunikował 



7 
 

 

ponadto, Ŝe celem konkursu jest promowanie oraz pokazanie jak powinny być 
przygotowywane grunty inwestycyjne, by w przyszłości mogły zabiegać 
o inwestorów. Wyraził nadzieję na kontynuację konkursu w latach następnych.  

Ad 5. 
 
Przewodniczący obrad poinformował, Ŝe protokół z XXIX sesji Sejmiku był 
wyłoŜony do wglądu w Kancelarii Sejmiku, jak równieŜ przed sesją. Zapytał, 
czy radni zgłaszają jakieś uwagi do  protokołu?  

Wobec braku zastrzeŜeń, przewodniczący obrad oznajmił, iŜ protokół XXIX 
sesji  został przyjęty przez Sejmik.  

Ad 6. 
 
W punkcie „interpelacje i zapytania” głos zabrali:  
 
radny Józef Grabowski w sprawie  
-zaprzestania realizacji prac projektowych rozbudowy drogi wojewódzkiej nr 
755 Ostrowiec Świętokrzyski- OŜarów (załącznik nr 10); 
 
radny Andrzej Nowak w sprawie 
-remontu drogi nr 766 (załącznik nr 11), 
- terminu rozpoczęcia przebudowy drogi nr 776 Busko-Zdrój- Kraków 
(załącznik nr 12); 
 
radny Mieczysław Gębski w sprawie 
-terminu wykonania nakładek asfaltowych na drodze nr 750 na odcinku 
Samsonów- Umer, Umer- Ćmińsk oraz terminu przebudowy drogi 
wojewódzkiej nr 750 na odcinku Chrusty- Barcza; 

radny zwrócił się ponadto z pytaniem o moŜliwość zamontowania dodatkowych 
znaków drogowych, informujących kierowców o przejściu dla pieszych przy 
drodze wojewódzkiej nr 750 w miejscowości Samsonów przy Zespole Szkół 
Podstawowych i Gimnazjum oraz przy Zespole Szkół Podstawowych 
i Gimnazjum w Zagnańsku (załącznik nr 13); 

radny Józef Kwiecień w sprawie  
-przyspieszenia przebudowy drogi wojewódzkiej nr 744 na odcinku 
Starachowice do granic województwa- Osiny gm. Mirzec (załącznik nr 14). 

Następnie odniósł się do wypowiedzi radnego Józefa Grabowskiego 
przypominając, iŜ stanowisko Konwentu Marszałków (a wcześniej Komisji) na 
temat granic ,,Natury 2000”oraz związanych z tym dyrektyw unijnych, tudzieŜ 
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sposobów realizacji ich w naszym województwie, trafiło do parlamentarzystów 
i premiera. Zaznaczył ponadto, Ŝe celem wspólnego posiedzenia Komisji 
Strategii oraz Komisji Rolnictwa było uporządkowanie ww. problemu. 
Podkreślił, i Ŝ obecne granice, wytyczające obszar ,,Natury 2000”, są- w duŜej 
mierze- zmienione w stosunku do pierwotnych granic. Przewodniczący Komisji 
Rolnictwa uznał ten fakt za sukces. Następnie- w nawiązaniu do interpelacji 
radnego Józefa Grabowskiego- zauwaŜył, iŜ upomnienia Regionalnej Dyrekcji 
Ochrony Środowiska (dotyczące uzupełnienia raportu o oddziaływanie na 
środowisko) wynikają z uregulowań prawnych i dyrektyw unijnych. 

W związku z powyŜszą sytuacją (tj. niefrasobliwym podejściem do tematu) 
przewodniczący Komisji Rolnictwa stwierdził, iŜ rozwaŜa moŜliwość 
ponownego powrotu do wspomnianej kwestii na połączonych posiedzeniach 
Komisji, w celu uzmysłowienia powagi zagadnienia.  

Przewodniczący obrad przypomniał, iŜ interpelacje winny być składane na 
piśmie.    

Radny Józef Adamczak złoŜył interpelację w sprawie przyspieszenia budowy 
drogi wojewódzkiej nr 758 Iwaniska- Koprzywnica (załącznik nr 15); 

Ad 7. 
 
Radni otrzymali Informację Marszałka  Województwa  z  działalności  Zarządu  
Województwa Świętokrzyskiego  w okresie pomiędzy sesjami (załącznik nr 16). 
 
Wobec braku sprzeciwu przewodniczący obrad uznał, iŜ Sejmik przyjął ww. 
,, Informację  Marszałka…”. 
 
Ad 8. 
 
Radni otrzymali Informację  Przewodniczącego i Wiceprzewodniczących 
Sejmiku o działaniach podejmowanych  w okresie pomiędzy sesjami 
(załącznik nr 17). 
 
Wobec braku sprzeciwu przewodniczący obrad uznał, iŜ Sejmik przyjął ww. 
,, Informację Przewodniczącego…”. 
 
Ad 9. 
 
Radni otrzymali: 
-,,Informację o przebiegu wykonania budŜetu województwa za I półrocze 
2009r.”(załącznik nr 18); 



9 
 

 

-Uchwałę Nr 1961/2009 Zarządu Województwa Świętokrzyskiego z dnia 12 
sierpnia 2009 r. (załącznik nr 19); 
-Uchwałę Nr 1920/09 Zarządu Województwa Świętokrzyskiego z dnia 28 lipca 
2009 roku (załącznik nr 20); 
 
Przewodniczący obrad udzielił głosu Marszałkowi Województwa 
Świętokrzyskiego, który przedstawił ww. dokumenty, omówił ich treść, 
a następnie wniósł o przyjęcie przez Sejmik.  
 
Radny Wojciech Borzęcki, przewodniczący Komisji BudŜetu i Finansów, 
poinformował o pozytywnym zaopiniowaniu ww. ,, Informacji…” przez 
Komisję BudŜetu i Finansów, Komisję Rewizyjną oraz Komisję Samorządu 
Terytorialnego (Opinia Nr 277 stanowi załącznik nr 21). 
 
Przewodniczący obrad poinformował o pozytywnym zaopiniowaniu 
,,Informacji…” przez I Skład Orzekający RIO w Kielcach (uchwała Nr 58/2009 
stanowi załącznik nr 22). 
 
Głosów w dyskusji nie było. 
 
Wobec braku sprzeciwu przewodniczący obrad uznał, iŜ Sejmik przyjął ww. 
,, Informację …”. 
 
Ad 10. 
 
Radni otrzymali projekty uchwał w sprawie zmian w budŜecie województwa na 
2009r. (ww. projekty stanowią załączniki o nr.: 23, 24, 25, 26, 27, 28, 29, 30, 
31, 32, 33). 
 
Przewodniczący obrad udzielił głosu Marszałkowi Województwa 
Świętokrzyskiego- Adamowi Jarubasowi, który przedstawił: 
  

1. projekt uchwały Sejmiku w sprawie zmiany Uchwały Nr XXII/382/08 
Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego z dnia 29 grudnia 2008r. 
w sprawie uchwalenia budŜetu województwa na 2009 rok.   

2. projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2009r., 
polegających na zwiększeniu  planu  dochodów i wydatków budŜetu 
województwa o kwotę  3.905,72 zł. z przeznaczeniem na zwrot 
niesłusznie wykorzystanych przez beneficjenta dotacji z budŜetu państwa 
dla przewoźników wykonujących krajowe autobusowe przewozy 
pasaŜerskie. 

3. projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2009r. 
polegających na zwiększeniu  planu  dochodów o kwotę 307.440,00 zł., 
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stanowiącą dotację otrzymaną z funduszy celowych na finansowanie lub 
dofinansowanie kosztów realizacji inwestycji i zakupów inwestycyjnych 
jednostek sektora finansów publicznych oraz zwiększeniu planu 
wydatków budŜetu  w dziale 900 – Gospodarka komunalna i ochrona 
środowiska, z przeznaczeniem na dofinansowanie zadania pn.: „Dostawa 
i wdroŜenie systemu informatycznego do obsługi opłat za korzystanie ze 
środowiska”. 

4. projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2009r. 
polegających na zwiększeniu  planu dochodów i wydatków o kwotę 
144.873.226,00 zł., stanowiącą środki dotacji rozwojowej na realizację 
Regionalnego Programu Operacyjnego   Województwa Świętokrzyskiego 
na lata 2007-2013. 

5. projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2009r. 
polegających na  zwiększeniu  planu wydatków o kwotę 
263,70zł.,w dziale: -853- Pozostałe zadania w zakresie polityki 
społecznej, z przeznaczeniem na zwrot wykorzystanych niezgodnie 
z przeznaczeniem przez beneficjentów dotacji celowych wraz z odsetkami 
oraz  pokryciu  zwiększonej kwoty wydatków z  przychodów 
pochodzących z nadwyŜki budŜetu z lat ubiegłych.   

6. projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2009r. 
polegających na zwiększeniu  planu dochodów i wydatków budŜetu 
województwa o łączną kwotę 40.149,51 zł.,  w działach:  150 – 
Przetwórstwo przemysłowe i 853 – Pozostałe zadania w zakresie polityki 
społecznej, z przeznaczeniem na zwrot niewykorzystanych przez 
beneficjenta dotacji rozwojowych wraz z odsetkami. 

7. projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2009r. 
polegających na przeniesieniach między działami, rozdziałami 
i paragrafami na łączną kwotę 13.523.212,00 zł., które wynikają ze zmian 
w realizacji Regionalnego Programu Operacyjnego  Województwa 
Świętokrzyskiego na lata 2007-2013 i Programu Operacyjnego Rozwój 
Polski Wschodniej 2007-2013 oraz inwestycji w zakresie dróg wojewódzkich. 

8. projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2009r. 
polegających na  dokonaniu w planie wydatków budŜetu przeniesień 
między działami i rozdziałami na kwotę 115.094,00 zł., które  wynikają ze 
zmian organizacyjnych w Zespole Szkół Specjalnych przy Świętokrzyskim 
Centrum Rehabilitacji w Czarnieckiej Górze. 

9. projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2009r. 
polegających na zwiększeniu  planu dochodów  o  kwotę 6.300,00 zł., 
stanowiącą środki otrzymane z opłat konkursowych, oraz zwiększeniu 
planu wydatków o kwotę 6.300, 00 zł. w dziale 750 – Administracja 
publiczna,  z przeznaczeniem na  wydatki związane z wypłatą 
wynagrodzenia dla ekspertów XI edycji konkursu Świętokrzyska Nagroda 
Jakości. 
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10. projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2009r. 
polegających na: zwiększeniu  planu dochodów o kwotę 984.098,00 zł 
stanowiącą refundację dokonaną przez Instytucję Pośredniczącą 
wydatków poniesionych na realizację Działania 2.2 „Wyrównywanie 
szans edukacyjnych poprzez programy stypendialne” w ramach ZPORR 
2004-2006, w Dziale 803 – SZKOLNICTWO WYśSZE oraz zmian 
w planie wydatków na łączną kwotę 3.044.259,00 zł. 

11. projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2009r. 
polegających na: zwiększeniu  planu dochodów i wydatków o kwotę 
436,97 zł  stanowiącą środki pochodzące ze zwrotu odsetek od dotacji 
wykorzystanych niezgodnie z  przeznaczeniem lub pobranych 
w nadmiernej wysokości, przyznanych na realizację Działań 1.1, 3.2, 5.2 
w ramach Osi Priorytetowych 1,3 i 5 RPO WŚ na lata 2007-2013 
w działach: 150 -Przetwórstwo przemysłowe, 600 – Transport i łączność, 
921 Kultura i ochrona dziedzictwa narodowego, 921 – Kultura i ochrona 
dziedzictwa narodowego.  

 
Marszałek Województwa Świętokrzyskiego omówił treść ww. projektów 
uchwał, a następnie wniósł o ich przyjęcie przez Sejmik.  
 
Przewodniczący obrad  udzielił głosu radnemu Wojciechowi Borzęckiemu, 
przewodniczącemu Komisji BudŜetu i Finansów, który poinformował 
o pozytywnym zaopiniowaniu ww. projektów uchwał przez Komisję (Opinie 
o nr.: 278/09, 279/09, 280/09, 281/09, 282/09, 283/09, 284/09, 285/09, 286/09, 
287/09, 288/09 stanowią załączniki o nr.: 34, 35, 36, 37, 38, 39, 40, 41, 42, 43, 
44). 
 
Głosów w dyskusji nie było. 
 
Następnie przewodniczący obrad poddał kolejno pod głosowanie ww. projekty 
uchwał. 
 
Zapytał, kto z radnych jest za podjęciem uchwały w sprawie zmiany Uchwały 
Nr XXII/382/08 Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego z dnia 29 grudnia 
2008r. w sprawie uchwalenia budŜetu województwa na 2009 rok, kto jest 
przeciwny, kto wstrzymał się od głosowania?  
 
Uchwała Nr XXX/509/09 w ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 
 
Zapytał, kto z radnych jest za podjęciem uchwały dotyczącej zmian w budŜecie 
na 2009r. polegających na zwiększeniu  planu  dochodów i wydatków budŜetu 
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województwa o kwotę  3.905,72 zł., kto jest przeciwny, kto wstrzymał się od 
głosowania?  
 
Uchwała Nr XXX/510/09 w ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 
 
Zapytał, kto z radnych jest za podjęciem uchwały dotyczącej zmian w budŜecie 
na 2009r. polegających na zwiększeniu  planu  dochodów o kwotę 
307.440,00 zł.,  kto jest przeciwny, kto wstrzymał się od głosowania?  
 
Uchwała Nr XXX/511/09 w ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 
 
Zapytał, kto  z radnych jest za podjęciem uchwały dotyczącej zmian w budŜecie 
na 2009r. polegających na zwiększeniu  planu dochodów i wydatków o kwotę 
144.873.226,00 zł., kto jest przeciwny, kto wstrzymał się od głosowania?  
 
Uchwała Nr XXX/512/09 w ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 
 
Zapytał, kto  z radnych jest za podjęciem uchwały dotyczącej zmian w budŜecie 
na 2009r. polegających na zwiększeniu  planu wydatków  o kwotę 263,70 zł., 
kto jest przeciwny, kto wstrzymał się od głosowania?  
   
Uchwała Nr XXX/513/09 w ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 
 
Zapytał, kto z radnych jest za podjęciem uchwały dotyczącej zmian w budŜecie 
na 2009r. polegających na zwiększeniu  planu dochodów i wydatków budŜetu 
województwa o łączną kwotę 40.149,51 zł., kto jest przeciwny, kto wstrzymał 
się od głosowania?  
 
Uchwała Nr XXX/514/09 w ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 
 
Zapytał, kto z radnych jest za podjęciem uchwały dotyczącej zmian w budŜecie 
na 2009r. polegających na przeniesieniach między działami, rozdziałami 
i paragrafami na łączną kwotę 13.523.212,00 zł., kto jest przeciwny, kto wstrzymał 
się od głosowania?  
 
Uchwała Nr XXX/515/09 w ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 
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Zapytał, kto z radnych jest za podjęciem uchwały dotyczącej zmian w budŜecie 
na 2009r. polegających na dokonaniu w planie wydatków budŜetu przeniesień 
między działami i rozdziałami na kwotę 115.094,00 zł, kto jest przeciwny, kto 
wstrzymał się od głosowania?  
 
Uchwała Nr XXX/516/09 w ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 
 
Zapytał, kto z radnych jest za podjęciem uchwały dotyczącej zmian w budŜecie 
na 2009r. polegających na zwiększeniu  planu dochodów  o  kwotę 6.300,00 zł., 
kto jest przeciwny, kto wstrzymał się od głosowania?  
 
Uchwała Nr XXX/517/09 w ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 
 
Zapytał, kto z radnych jest za podjęciem uchwały dotyczącej zmian w budŜecie 
na 2009r. polegających na zwiększeniu planu dochodów o kwotę 984.098,00 zł, 
kto jest przeciwny, kto wstrzymał się od głosowania?  
 
Uchwała Nr XXX/518/09 w ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 
 
Zapytał, kto  z radnych jest za podjęciem uchwały dotyczącej zmian w budŜecie 
na 2009r. polegających na zwiększeniu  planu dochodów i wydatków o kwotę 
436,97 zł, kto jest przeciwny, kto wstrzymał się od głosowania?  
 
Uchwała Nr XXX/519/09 w ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 
 
Ad 11, 12. 
 
Radni otrzymali projekty uchwał: 
- w sprawie zaliczenia do kategorii dróg wojewódzkich odcinka drogi gminnej 
OŜarów – Bałtówka (dotychczasowej drogi krajowej Nr 74) na terenie Miasta 
i Gminy OŜarów (załącznik nr 56)  
-projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XX/284/01 Sejmiku 
Województwa Świętokrzyskiego z dnia 26 marca 2001 roku w części dotyczącej 
nowego przebiegu dróg wojewódzkich Nr 728 oraz Nr 762 na terenie Miasta 
i Gminy Małogoszcz (załącznik nr 57). 
 
Przewodniczący obrad udzielił głosu Wicemarszałkowi Województwa 
Świętokrzyskiego Zdzisławowi Wrzałce, który przedstawił ww. projekty, 
omówił ich treść oraz wniósł o przyjęcie przez Sejmik.  



14 
 

 

 
Następnie głos zabrał radny Krzysztof Dziekan, zastępca przewodniczącego 
Komisji Strategii Rozwoju, Promocji i Współpracy z Zagranicą, który 
poinformował o pozytywnym zaopiniowaniu ww. projektów (Opinie Nr 66/09 
oraz Nr 67/09 stanowią załączniki nr 58, 59).   
 
Głosów w dyskusji nie było. 
 
Przewodniczący obrad poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie 
zaliczenia do kategorii dróg wojewódzkich odcinka drogi gminnej OŜarów – 
Bałtówka (dotychczasowej drogi krajowej Nr 74) na terenie Miasta i Gminy 
OŜarów. Zapytał, kto z radnych jest za podjęciem uchwały, kto jest przeciwny, 
kto wstrzymał się od głosowania? 

Uchwała Nr XXX/520/09 w ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

Przewodniczący obrad poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie 
zmiany uchwały Nr XX/284/01 Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego z dnia 
26 marca 2001 roku w części dotyczącej nowego przebiegu dróg wojewódzkich 
Nr 728 oraz Nr 762 na terenie Miasta i Gminy Małogoszcz. Zapytał, kto 
z radnych  jest za podjęciem uchwały, kto jest przeciwny, kto wstrzymał się od 
głosowania? 

Uchwała Nr XXX/521/09 w ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 61do protokołu. 
 
Ad 13. 
 
Radni otrzymali projekt uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na przejęcie przez 
Województwo Świętokrzyskie, w drodze darowizny, od Gminy Mirzec 
nieruchomości gruntowej, połoŜonej w obrębie Tychów Stary w ciągu drogi 
wojewódzkiej Nr 744 (załącznik nr 62).  
 
Przewodniczący obrad udzielił głosu Wicemarszałkowi Województwa 
Świętokrzyskiego Zdzisławowi Wrzałce, który przedstawił ww. projekt, 
omówił jego treść oraz wniósł o przyjęcie przez Sejmik.  
 
Następnie głos zabrał radny Krzysztof Dziekan, zastępca przewodniczącego 
Komisji Strategii Rozwoju, Promocji i Współpracy z Zagranicą, który 
poinformował o pozytywnym zaopiniowaniu ww. projektu (Opinia Nr 68/09  
stanowi załącznik nr 63). 
 



15 
 

 

Radny Bogusław Moskal, zastępca przewodniczącego Komisji BudŜetu 
i Finansów, poinformował o pozytywnym zaopiniowaniu ww. projektu (Opinia 
Nr 289/09 stanowi załącznik nr 64).  

Głosów w dyskusji nie było. 

Przewodniczący obrad poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie 
wyraŜenia zgody na przejęcie przez Województwo Świętokrzyskie, w drodze 
darowizny, od Gminy Mirzec nieruchomości gruntowej, połoŜonej 
w obrębie Tychów Stary w ciągu drogi wojewódzkiej Nr 744. Zapytał, kto 
z radnych  jest za podjęciem uchwały, kto jest przeciwny, kto wstrzymał się od 
głosowania? 

Uchwała Nr XXX/522/09 w ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 
 
Ad 14. 
 
Radni otrzymali projekt uchwały w sprawie powierzenia zadań z zakresu 
prowadzenia wspólnego przedstawicielstwa Województw: Lubelskiego, 
Podkarpackiego, Podlaskiego, Świętokrzyskiego, Warmińsko- Mazurskiego pod 
nazwą Dom Polski Wschodniej w Brukseli (załącznik nr 66). 
 
Przewodniczący obrad udzielił głosu Lechowi Janiszewskiemu członkowi 
Zarządu Województwa Świętokrzyskiego, który przedstawił ww. projekt, 
omówił jego treść oraz wniósł o przyjęcie przez Sejmik.   
 
Następnie głos zabrał radny Krzysztof Dziekan, zastępca przewodniczącego 
Komisji Strategii Rozwoju, Promocji i Współpracy z Zagranicą, który 
poinformował o pozytywnym zaopiniowaniu ww. projektu (Opinia Nr 69/09  
stanowi załącznik nr ). 
 
Głosów w dyskusji nie było. 

Przewodniczący obrad poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie 
powierzenia zadań z zakresu prowadzenia wspólnego przedstawicielstwa 
Województw: Lubelskiego, Podkarpackiego, Podlaskiego, Świętokrzyskiego, 
Warmińsko- Mazurskiego pod nazwą Dom Polski Wschodniej w Brukseli. 
Zapytał, kto z radnych  jest za podjęciem uchwały, kto jest przeciwny, kto 
wstrzymał się od głosowania? 

Uchwała Nr XXX/523/09 w ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
większością głosów, przy jednym głosie ,,wstrzymującym” i stanowi załącznik 
nr 68 do protokołu. 
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Ad 15.  
 
Radni otrzymali projekt uchwały w sprawie uzgodnienia projektu uchwały 
Sejmiku Województwa Łódzkiego w sprawie podziału województwa łódzkiego 
na obwody łowieckie (załącznik nr 69 ). 

Przewodniczący obrad udzielił głosu Markowi Gosowi członkowi Zarządu 
Województwa Świętokrzyskiego, który przedstawił ww. projekt, omówił jego 
treść oraz wniósł o przyjęcie przez Sejmiku.     

Następnie radny Józef Kwiecień, przewodniczący Komisji Rolnictwa, 
Gospodarki Wodnej i Ochrony Środowiska, poinformował o pozytywnym 
zaopiniowaniu ww. projektu przez Komisję (Opinia Nr 45/09  stanowi załącznik 
nr 70 ). 

Głosów w dyskusji nie było.  

Przewodniczący obrad poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie 
uzgodnienia projektu uchwały Sejmiku Województwa Łódzkiego w sprawie 
podziału województwa łódzkiego na obwody łowieckie. Zapytał, kto z radnych  
jest za podjęciem uchwały, kto jest przeciwny, kto wstrzymał się od 
głosowania? 

Uchwała Nr XXX/524/09 w ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 
 
Ad 16. 
 
Radni otrzymali projekt uchwały w sprawie przystąpienia Samorządu 
Województwa Świętokrzyskiego do realizacji przez Regionalną Organizację 
Turystyczną Województwa Świętokrzyskiego projektu pn. ,,Wykreowanie 
i promocja markowych produktów turystycznych Województwa 
Świętokrzyskiego  oraz ich kompleksowe oznakowanie” realizowanego w latach 
2009-2012  (załącznik nr 72). 
                 
Przewodniczący obrad udzielił głosu Lechowi Janiszewskiemu członkowi 
Zarządu Województwa Świętokrzyskiego, który przedstawił ww. projekt, 
omówił jego treść oraz wniósł o przyjęcie przez Sejmik. 
 
W dalszej kolejności głos zabrał radny Krzysztof Dziekan, który 
poinformował o pozytywnym zaopiniowaniu ww. dokumentów przez Komisję 
Strategii Rozwoju, Promocji i Współpracy z Zagranicą (Opinia Nr 71/09   
stanowi załącznik nr 73).   
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Głosów w dyskusji nie było.  

Przewodniczący obrad poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie 
przystąpienia Samorządu Województwa Świętokrzyskiego do realizacji przez 
Regionalną Organizację Turystyczną Województwa Świętokrzyskiego projektu 
pn."Wykreowanie i promocja markowych produktów turystycznych 
Województwa Świętokrzyskiego  oraz ich kompleksowe oznakowanie” 
realizowanego w latach 2009-2012. Zapytał, kto z radnych  jest za podjęciem 
uchwały, kto jest przeciwny, kto wstrzymał się od głosowania? 

Uchwała Nr XXX/525/09 w ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 
 
Ad 17. 
 
Radni otrzymali projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały  Nr XXIV/422/09 
Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego z dnia 23 marca 2009r. w sprawie 
określenia zadań Samorządu Województwa Świętokrzyskiego, które mogą być 
dofinansowane w 2009r. ze środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób 
Niepełnosprawnych (załącznik nr 75). 
 
Przewodniczący obrad udzielił głosu Markowi Gosowi członkowi Zarządu 
Województwa Świętokrzyskiego, który przedstawił ww. projekt, omówił jego 
treść oraz wniósł o przyjęcie przez Sejmiku.     
 
Radny Marek Bogusławski przewodniczący Komisji Zdrowia, Polityki 
Społecznej i Spraw Rodziny poinformował o pozytywnym zaopiniowaniu ww. 
projektu (Opinia Nr 77/09 stanowi załącznik nr 76). 
 
Następnie podzielił się kilkoma refleksjami z posiedzenia Komisji Zdrowia, 
które odbyło się 23 września br. Tematami poruszonymi na posiedzeniu były 
między innymi: nadwykonania w Wojewódzkim Szpitalu Zespolonym 
w Kielcach oraz niski poziom finansowania szpitali w województwie 
świętokrzyskim. Wyraził przy tym ubolewanie z powodu nieobecności, na 
wspomnianym posiedzeniu, reprezentanta Zarządu Województwa 
Świętokrzyskiego oraz Wojewody. Na zakończenie podkreślił konieczność 
znalezienia rozwiązania trudnej sytuacji szpitali w województwie.  
 
W dyskusji głos zabrali: 
 
radny Józef Grabowski, który odnosząc się do wystąpienia pana Marka Gosa 
stwierdził, iŜ - w związku z narastaniem w gminie Ćmielów zjawiska 
narkomanii- Stowarzyszenie Rozwoju Wsi, którego jest prezesem, wystąpiło 
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z programem z zakresu zwalczania wspomnianej patologii. PoniewaŜ program 
przygotowany został przez nauczycieli i wolontariuszy istniała zatem pewność, 
Ŝe uzyska akceptację. Niestety okazało się, Ŝe nie uzyskał aprobaty. Radny 
wyraził ubolewanie, iŜ  małe środowiska i stowarzyszenia pozarządowe są 
pomijane, bowiem w większości wspomniane programy przeznaczone są dla 
organizacji o szerszym zasięgu. Zaapelował, by w następnych edycjach nie 
pomijać programów o mniejszym zasięgu, gdyŜ nie moŜna bagatelizować faktu 
występowania owych zjawisk w gminach.  
 
Następnie Marek Gos, członek Zarządu Województwa Świętokrzyskiego, 
odniósł się do wypowiedzi radnego Józefa Grabowskiego (dotyczącej środków 
uruchamianych w konkursach) podkreślając, iŜ w najbliŜszym czasie zostaną 
zweryfikowane kryteria naboru. Program, przyjęty przez Sejmik, określa zasady, 
które są podstawą do przyjęcia do realizacji zgłaszanych projektów. 
Poinformował, iŜ w związku z zaistniałą potrzebą- w momencie zatwierdzania 
na przyszły rok zasad i przyjmowania priorytetów (tj. w grudniu br.)- powyŜsze 
kwestie będą  uwzględnione i zabezpieczone. Zgodził się z radnym Józefem 
Grabowskim, Ŝe nie naleŜy pomijać organizacji działających w obszarze 
lokalnym (w obrębie co najmniej jednej gminy). Zgodnie z zasadami- 
stosowanymi do chwili obecnej, a określonymi przez Sejmik- analizowane 
i wybierane są najbardziej efektywne wnioski. Kończąc jeszcze raz podkreślił, i Ŝ 
zasygnalizowana potrzeba będzie uwzględniona. W dalszej części wystąpienia, 
nawiązując do wypowiedzi radnego Marka Bogusławskiego, przeprosił za 
nieobecność na posiedzeniu Komisji Zdrowia.  Wytłumaczył, iŜ powodem jego 
absencji był wcześniej zaplanowany wyjazd na konferencję, organizowaną przez 
Związek Województw RP (a dokładniej Samorząd Województwa Opolskiego), 
dotyczącą programu Odnowy Wsi.  
 
W odpowiedzi radny Marek Bogusławski oznajmił, iŜ przeprosiny zostały 
przyjęte. Następnie stwierdził, Ŝe rzeczą istotną jest, by najwyŜsze gremia zajęły 
się kwestiami poruszonymi na posiedzeniu Komisji Zdrowia. Jak wynika 
z informacji przekazanej przez panią dyrektor Zofię Wilczyńską, budŜet NFZ, 
przeznaczony do realizacji w przyszłym roku, będzie mniejszy w stosunku do 
obecnego. Stąd obawa radnego Marka Bogusławskiego, Ŝe będą braki kadrowe 
oraz kłopoty z wypłatą wynagrodzenia w słuŜbie zdrowia.  

Przewodniczący obrad poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie 
zmiany uchwały  Nr XXIV/422/09 Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego 
z dnia 23 marca 2009r. w sprawie określenia zadań Samorządu Województwa 
Świętokrzyskiego, które mogą być dofinansowane w 2009r. ze środków 
Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych. Zapytał, kto 
z radnych  jest za podjęciem uchwały, kto jest przeciwny, kto wstrzymał się od 
głosowania? 
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Uchwała Nr XXX/526/09 w ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 77 do protokołu. 
 
Ad 18.  
 
Radni otrzymali Raport z realizacji „Programu Ochrony Środowiska dla 
Województwa Świętokrzyskiego” oraz „Sprawozdanie z realizacji planu 
gospodarki odpadami” (załącznik nr 78, 79). 
 
Przewodniczący obrad udzielił głosu Markowi Gosowi członkowi Zarządu 
Województwa Świętokrzyskiego, który przedstawił ww. dokumenty, omówił 
ich treść oraz wniósł o przyjęcie przez Sejmik. 
 
W dalszej kolejności głos zabrał radny Józef Kwiecień, przewodniczący 
Komisji Rolnictwa, Gospodarki Wodnej i Ochrony Środowiska, który 
poinformował o pozytywnym zaopiniowaniu ww. dokumentów (Opinia Nr 
46/09 stanowi załącznik nr 80).  
 
Następnie podziękował Departamentowi Rozwoju Obszarów Wiejskich 
i Środowiska za przygotowanie materiałów.    
 
W dyskusji głos zabrali: 
 
Lech Janiszewski członek Zarządu Województwa Świętokrzyskiego, który 
poruszył temat azbestu. Poinformował, iŜ ilość gmin, które zrealizowały plan 
działań - związanych z usuwaniem wspomnianego materiału- wzrosła z 24 do 
39. Jest to zauwaŜalny postęp. Niestety problem w dalszym ciągu jest olbrzymi. 
Jego zdaniem, przyczyną takiego stanu rzeczy jest zbyt niski poziom  
świadomości charakteru zagroŜenia. Na potwierdzenie tej tezy przytoczył, 
obejrzaną w ostatnim czasie, relację telewizyjną z pogorzeliska. Niestety 
straŜacy z PSP chodzili po płytach azbestowych bez masek ochronnych.  Zatem, 
zdaniem członka Zarządu Województwa Świętokrzyskiego, zastanawiające jest 
czy w przepisach istnieją uregulowania dotyczące obowiązku określonego 
zachowania się w takiej sytuacji. W opinii Lecha Janiszewskiego, oprócz 
ścieków czy odpadów komunalnych, problem azbestu to kolejny obszar 
wymagający kompleksowego monitorowania i organizowania rozwiązań. 
WaŜne jest, by szkodliwe odpady nie znalazły się w lasach lub na drogach. 
Problem moŜna rozwiązać poprzez podnoszenie świadomości;  
 
radny Andrzej Nowak zwrócił uwagę na problem skupu surowców wtórnych. 
Bezspornym jest fakt, iŜ nie ma lepszej ochrony środowiska, gospodarowania 
odpadami, niŜ odzysk surowców wtórnych. Niestety, z powodu malejącej liczby 
punktów skupu, aby sprzedać makulaturę trzeba niejednokrotnie objechać cały 
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powiat. W celu poprawy sytuacji, podniesienia rentowności wspomnianych 
punktów, zaproponował dopłatę do kilograma surowca w wysokości 20-50 gr. 
Radny podkreślił, Ŝe jeśli sieć skupów surowców wtórnych zbankrutuje, nie 
będzie moŜliwe jej odbudowanie. Trudno będzie bowiem namówić kogoś do 
uruchomienia skupu makulatury czy złomu, jeśli wspomniana działalność nie 
będzie przynosiła zysków. 
Kolejna kwestia, poruszona przez radnego Andrzeja Nowaka, dotyczyła 
moŜliwości zagospodarowania płodów rolnych do produkcji energii 
odnawialnej. W związku z ograniczeniem produkcji buraka cukrowego (po 
zamknięciu cukrowni, na terenie naszego województwa, uprawa ta- zdaniem 
radnego- całkiem zniknie), a co za tym idzie wykorzystaniem powstałej luki, 
zaistniały sprzyjające okoliczności do produkcji kukurydzy czy innych roślin 
energetycznych.  
W opinii radnego podobna sytuacja będzie z uprawą tytoniu, gdyŜ kończą się 
dopłaty i tytoń  stanie się rośliną nieopłacalną. Stąd teŜ, ujmując rzecz 
perspektywicznie, istnieje potrzeba rozwoju przetwórstwa oraz 
zagospodarowania płodów rolnych w kierunku odnawialnych źródeł energii; 
 
radny Józef Grabowski, który- nawiązując do swojej interpelacji- odniósł się 
do sprawozdania przedstawionego przez Departament Ochrony Środowiska. 
W opinii radnego oceny, przedstawione we wspomnianym dokumencie, nie 
korespondują z tym, czego oczekuje Regionalna Dyrekcja Ochrony Środowiska. 
Radny wysunął wniosek, by Departament Ochrony Środowiska przeprowadzał 
badania, z pewnym wyprzedzeniem, zjawisk hałasu oraz emisji zanieczyszczeń, 
które są niezbędne przy projektowaniu inwestycji. 
Nie moŜna akceptować sytuacji, w której badania rozpoczynane są w chwili 
prowadzenia inwestycji. Z uwagi na to, iŜ czas- na opracowanie projektu 
i wykorzystanie funduszy unijnych- jest zazwyczaj krótki, nie zawsze 
(wspomniane kwestie) są naleŜycie przygotowane.  
Zaproponował, by zacieśniona została współpraca pomiędzy Departamentami, 
która umoŜliwi przeprowadzenie, z pewnym wyprzedzeniem, badań z zakresu 
ochrony środowiska.  
  
Przewodniczący obrad-  odnosząc się do tematu dyskusji- stwierdził, Ŝe dziwi 
fakt braku opłacalności przetwarzania surowców wtórnych w Polsce. 
W celu zobrazowania problemu posłuŜył się przykładem: 43 kg gazet zostało 
zawiezionych do punktu skupu oddalonego o 11 km od miejsca zamieszkania. 
Za makulaturę dostawca otrzymał 1 zł (bez 14 gr) czyli po 2 gr za kg. 
 
Zdaniem przewodniczącego Tadeusza Kowalczyka naleŜy zmienić prawo. 
Zgodził się z radnym Andrzejem Nowakiem, iŜ zastosowanie dopłat do skupu 
surowców wtórnych znacznie polepszyłoby sytuację. 
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Konkluzją dyskusji było stwierdzenie, Ŝe w krajach Europy Zachodniej 
przetwarzanie surowców jest opłacalne, zaś w Polsce niestety nie.  

Następnie przewodniczący obrad poddał pod głosowanie Raport z realizacji 
„Programu Ochrony Środowiska dla Województwa Świętokrzyskiego” wraz ze 
„Sprawozdaniem z realizacji planu gospodarki odpadami”. Zapytał, kto 
z radnych jest za przyjęciem wspomnianych dokumentów, kto jest przeciwny, 
kto wstrzymał się od głosowania? 

Przewodniczący obrad oznajmił, iŜ Sejmik przyjął jednogłośnie ww. 
dokumenty.  

Ad 19. 
 
Radni otrzymali projekt uchwały w sprawie udzielenia przez Województwo 
Świętokrzyskie pomocy rzeczowej w postaci interaktywnego zestawu 
multimedialnego jednostkom samorządu terytorialnego województwa 
świętokrzyskiego w ramach ,,Świętokrzyskiego Programu Wspierania Rozwoju 
Edukacji na Obszarach Wiejskich” (załącznik nr 81). 

Przewodniczący obrad udzielił głosu Lechowi Janiszewskiemu członkowi 
Zarządu Województwa Świętokrzyskiego, który uzupełnił wcześniejszą 
dyskusję o nowinkę dotycząca nowego rodzaju infrastruktury podziemnej. 
W jednej z dzielnic Sztokholmu zainstalowano rurociągi, przez które śmieci, 
w sposób selektywny, zbierane są do określonych kontenerów. Następnie  
przedstawił ww. projekt, omówił jego treść oraz wniósł o przyjęcie.  

Radny Józef śurek, przewodniczący Komisji Edukacji, Kultury i Sportu,  
poinformował o pozytywnym zaopiniowaniu ww. projektu (Opinia Nr 60/09 
stanowi załącznik nr 82). Wyraził zadowolenie, iŜ druga część pomocy dla 
obszarów wiejskich staje się faktem. W związku z korzystnym rozstrzygnięciem 
przetargu, udzielenie pomocy będzie moŜliwe dla 127 szkół, czyli dodatkowo 21 
placówek otrzyma wsparcie w postaci pomocy rzeczowej.     

Głosów w dyskusji nie było. 

Przewodniczący obrad poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie 
udzielenia przez Województwo Świętokrzyskie pomocy rzeczowej w postaci 
interaktywnego zestawu multimedialnego jednostkom samorządu terytorialnego 
województwa świętokrzyskiego w ramach ,,Świętokrzyskiego Programu 
Wspierania Rozwoju Edukacji na Obszarach Wiejskich”. Zapytał, kto 
z radnych jest za podjęciem uchwały, kto jest przeciwny, kto wstrzymał się od 
głosowania? 
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Uchwała Nr XXX/527/09 w ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 83 do protokołu. 
 
Ad 20.  
 
Radni otrzymali projekt uchwały w sprawie ustanowienia Nagrody 
Świętokrzyski Racjonalizator (załącznik nr 84).  

Przewodniczący obrad udzielił głosu Lechowi Janiszewskiemu członkowi 
Zarządu Województwa Świętokrzyskiego, który przedstawił ww. projekt, 
omówił jego treść oraz wniósł o przyjęcie.  

Radny Krzysztof Dziekan, zastępca przewodniczącego Komisji Strategii 
Rozwoju, Promocji i Współpracy, poinformował o pozytywnym 
zaopiniowaniu ww. projektu (Opinia Nr 70/09 stanowi załącznik nr 85). 

Głosów w dyskusji nie było. 

Przewodniczący obrad poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie 
ustanowienia Nagrody Świętokrzyski Racjonalizator. Zapytał, kto z radnych  
jest za podjęciem uchwały, kto jest przeciwny, kto wstrzymał się od 
głosowania? 

Uchwała Nr XXX/528/09 w ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 86 do protokołu. 

Ad 21. 

W punkcie sprawy róŜne głos zabrali: 

przewodniczący obrad, który wyraził podziękowania panu Markowi Gosowi- 
przewodniczącemu Komisji Statutowej- oraz  pani mecenas Ewie Kokowskiej 
za przygotowanie i opracowanie projektu Statutu, który został podpisany przez 
premiera Donalda Tuska.  

Następnie stwierdził, iŜ w związku z lekcewaŜącym stosunkiem do obowiązku 
(chodzi o obowiązek obecności do końca sesji) zostaną zastosowane wobec 
niektórych radnych środki dyscyplinujące; 

radny Józef Grabowski, który poinformował, iŜ 18 września br., w powiecie 
ostrowieckim, odbył się VII Przegląd Piosenki Osób Niepełnosprawnych. 
Wzięło w nim udział 25 zespołów z róŜnych ośrodków pomocy społecznej 
z kraju. W imieniu organizatorów złoŜył podziękowania dla pana Marka Gosa 
za pomoc w realizacji tego przedsięwzięcia oraz dla pana Tadeusza Kowalczyka 



23 
 

 

i pani dyrektor Kancelarii Barbary Loch za udział, we wspomnianej imprezie, 
Urzędu Marszałkowskiego poprzez ufundowanie nagrody dla Organizatorów; 

radny Janusz Skibiński, który zwrócił się z pytaniem do jakiej grupy wiekowej 
skierowany jest komiks pt. ,,Poszukiwacze zaginionego kwiatu paproci” 
(załącznik nr 87) wydany przez Regionalną Organizację Turystyczną 
Województwa Świętokrzyskiego? Kto jest adresatem tej pozycji? Jako, Ŝe treści 
zamieszczone w ww. publikacji budzą- zdaniem radnego- wątpliwości, 
w związku z tym zapytał czy były one konsultowane z psychologiem lub 
pedagogiem? Ponadto radny podzielił się nurtującą go kwestią, czy decyzja 
wydania tego typu treści była konsultowana z Zarządem Województwa 
Świętokrzyskiego? W opinii radnego Janusza Skibińskiego wspomniana 
publikacja nie zachęca, lecz- wręcz przeciwnie- odstręcza od województwa.       

Ad 22.  
 
Przewodniczący obrad podziękował wszystkim zebranym za dyscyplinę 
i porządek panujący na sali, a następnie zamknął obrady XXX sesji Sejmiku 
Województwa Świętokrzyskiego. 
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